

Joint Statement Northern Medical Officer of Health and Directors of Education

September 2, 2020

Directors of Education and Medical Officers of Health from across Northern Ontario stand united to deliver on COVID-19 safer schools

On March 13, 2020, schools across Ontario closed their doors without us knowing when they would reopen. Almost six months later, school doors are beginning to re-open to welcome students back for the 2020-2021 school year. These last 25 weeks have been marked with uncertainty, personal and economic sacrifice . . . and ultimately, with success in flattening the curve of the first wave of COVID-19 in our area.

With schools reopening, many are experiencing mixed emotions. Families, educators and support staff, and students young and old, may all feel a combination of relief, fear, pride, worry, and excitement. We all share in this experience, and all our varied emotions are valid. We also all share a common aim—our unwavering commitment to protect our students and our entire school community from COVID-19.

As Directors of Education and Medical Officers of Health from across Northern Ontario, we want to share our united commitment and determination to create COVID-19 safer schools for all. Our respective teams are working tirelessly—public health and education together—to put into action the provincial direction on COVID-19 prevention and management in schools. Although the basic rules are the same for all, parents, guardians, and students will hear tailored messaging from their own schools and school boards and their own local public health units. Everyone will be able to ask questions specific to their own situations.

We are in this together, and we all need to know and follow the basic rules for safer schools. We are learning and adapting together as our journey now takes us to the first ever modern-day school reopening in the midst of a global pandemic.

Top 10 COVID-19 Basic Rules for Safer Schools

- 1. The best way to protect schools and support a successful school reopening is to keep COVID-19 out of our communities.** Now, more than ever, we need to recommit to COVID-19 prevention. Follow the [guidance](#) set out by your local health unit.
- 2. Make COVID-19 symptom screening part of your daily routine.** Just like brushing your teeth every morning, checking for COVID-19 symptoms daily – using a COVID-19 self-assessment tool (e.g. <https://covid-19.ontario.ca/self-assessment/>) or the tool on our website – is an essential part of your daily habits.
- 3. Got symptoms? Stay home!** Now is not the time to “tough it out” when you are under the weather. No one will thank you for showing up to school sick. When in doubt, wait it out—and let your school know!
- 4. Have a “plan B”.** Things can change quickly with COVID-19. You know your “plan A”. Have a back-up plan so you can deal with unexpected changes caused by COVID-19 in your school, like needing to stay home and being prepared to shift from in school learning to distance learning, or a combination of both.

5. **Talk to each other.** Discuss different age-appropriate scenarios and role play them to support kids in how to handle them safely. Examples include situations in the school or classroom related to face covering, distancing, touchless greetings, or handwashing, and getting to and from school.
6. **Stay informed.** School boards and public health units post valuable information on their websites and on social media. It's also available by phone. School boards are required to post COVID-19 case information and share any real-time impacts on their schools, such as class dismissals or school closures. You can also call the Health Unit to learn more 1-800-563-2808.
7. **Be prepared.** This year back-to-school supplies include face coverings. Follow your school's policies on what to bring and what they will supply.
8. **Get involved.** As we work through this together, we will face unknowns and unexpected situations. Be solution oriented and know that we all have the same aim. Share your observations and your suggestions with your school.
9. **Take care of yourself.** You may feel alone as a student or someone who cares for a student. Unsettling feelings at school re-entry are very normal—and even more so right now with a global pandemic in our midst. You are never as alone as you feel. Whether you need clinical information or mental health supports—reach out for help when you need it.
10. **Be COVID kind. Practise kindness, patience, and gratitude—we are all in this together.**

Back-to-school planning usually involves families getting the needed supplies and readjusting to school routines. This year, it also involves doing things in new ways and preparing students for what to expect at school. Following the simple yet powerful **Top 10 COVID-19 Basic Rules for Safer Schools** will go a long way to getting us through the school year safely together.

Medical Officers of Health from Northern Ontario

Dr. Jim Chirico, Medical Officer of Health, [North Bay Parry Sound District Health Unit](#)

Dr. Marlene Spruyt, Medical Officer of Health, [Algoma Public Health Unit](#)

Dr. Glenn Corneil, Acting Medical Officer of Health, [Timiskaming Health Unit](#)

Dr. Penny Sutcliffe, Medical Officer of Health, [Public Health Sudbury & Districts](#)

Dr. Lianne Catton, Medical Officer of Health, [Porcupine Health Unit](#)

Dr. Kit Young-Hoon, Medical Officer of Health, [Northwestern Health Unit](#)

Dr. Janet DeMille, Medical Officer of Health, [Thunder Bay District Health Unit](#)

Directors of Education from Northern Ontario

Anna Marie Bitonti, Director of Education for [Nipissing Parry Sound Catholic District School Board](#)

Monique Menard, Director of Education for [Conseil scolaire catholique Franco-Nord](#)

Craig Myles, Director of Education for [Near North District School Board](#)

Simon Fecteau, Director of Education for [Conseil scolaire public du Nord Est de l'Ontario](#)

Norm Blaseg, Director of Education for [Rainbow District School Board](#)

Joanne Bénard, Director of Education for [Sudbury Catholic District School Board](#)

Marc Gauthier, Director of Education for [Conseil scolaire public du Grand Nord de l'Ontario](#)

Paul Henry, Director of Education for [Conseil scolaire catholique du Nouvel-Ontario](#)

Lucia Reece, Director of Education for [Algoma District School Board](#)

Rose Burton Spohn, Director of Education for [Huron Superior Catholic District School Board](#)

Derek Haime, Director of Education for [Kenora Catholic District School Board](#)

Heather Campbell, Director of Education for [Rainy River District School Board](#)

Sherri-Lynne Pharand, Director of Education for [Keewatin-Patricia District School Board](#)

Brendan Hyatt, Director of Education for [Northwest Catholic District School Board](#)

Lucie Allaire, Director of Education for [Conseil Scholaire des Aurores Borealis](#)

Lesleigh Dye, Director of Education for [District School Board Ontario North East](#)

Sylvie Petroski, Director of Education for [Conseil scolaire catholique de district des Grandes Rivières](#)

Tricia Stefanic-Weltz, Director of Education for [Northeastern Catholic District School Board](#)

Kelly Brown, Director of Education for [Moosonee District School Area Board](#)

Angela Tozer, Director of Education for [James Bay Lowlands Secondary School Board](#)

Pino Tassone, Director of Education for [Thunder Bay Catholic District School Board](#)

Nicole Morden Cormier, Director of Education for [Superior-Greenstone District School Board](#)

Maria Vasanelli, Director of Education for [Superior North Catholic District School Board](#)

Dobi-Dawn Frenette, Director of Education for [Northern Nishnawbe Education Council](#)

Ian MacRae, Director of Education for [Lakehead Public Schools](#)

Énoncé conjoint des directeurs et directrices de l'éducation et les médecins hygiénistes du Nord

2 septembre 2020

Les directeurs et directrices de l'éducation et les médecins hygiénistes de tout le Nord de l'Ontario s'unissent pour assurer la protection des écoles contre la COVID

Le 13 mars 2020, les écoles de l'ensemble de l'Ontario ont fermé leurs portes sans que nous sachions à quel moment elles les rouvriraient. Presque six mois plus tard, elles commencent à les rouvrir afin d'accueillir les élèves pour l'année scolaire 2020–2021. Les 25 dernières semaines ont été marquées par l'incertitude, par des sacrifices économiques et personnels... et ultimement par un aplanissement réussi de la courbe pendant la première vague de cas de COVID-19 dans notre région.

La réouverture des écoles s'accompagne de sentiments partagés chez beaucoup de gens. Les familles, les éducateurs et éducatrices, le personnel de soutien et les élèves de tous âges peuvent tous éprouver une combinaison de soulagement, de craintes, de fierté, d'inquiétudes et d'enthousiasme. Nous vivons tous cette expérience, et nos diverses émotions sont justifiées. Mais aussi, nous visons le même objectif : notre détermination inébranlable à protéger nos élèves et toute la communauté scolaire contre la COVID-19.

Nous, directeurs et directrices de l'éducation et médecins-hygiénistes du Nord de l'Ontario, nous unissons pour faire connaître notre engagement et notre détermination à créer des écoles où la protection contre la COVID est assurée pour tous. Ensemble, nos équipes respectives, de santé publique et d'éducation, s'efforcent sans relâche d'appliquer les directives provinciales sur la prévention et la gestion de la COVID-19 dans les écoles. Bien que les règles de base soient les mêmes pour tous, les parents, les tuteurs et les élèves recevront des messages adaptés de leur école, de leur conseil scolaire et de leur bureau de santé. Tout le monde pourra poser des questions spécifiques à sa situation.

Nous sommes tous dans le même bateau, et nous devons tous connaître et suivre les règles fondamentales pour assurer un milieu scolaire sécuritaire. Nous apprenons et nous nous adaptons ensemble au moment où notre parcours nous amène à la toute première réouverture des écoles des temps modernes à se produire en pleine pandémie mondiale.

Les 10 principales règles de base à respecter concernant la COVID-19 pour assurer la sécurité dans les écoles

- 1. Le meilleur moyen de protéger les écoles et de leur assurer une réouverture réussie consiste à garder la COVID-19 en dehors de nos communautés.** Maintenant plus que jamais, nous devons nous réengager à prévenir cette maladie. Suivez les [règles formulées](#) par votre bureau de santé.
- 2. Faites que le dépistage des symptômes de la COVID-19 fasse partie de votre routine quotidienne.** Tout comme se brosser les dents chaque matin, vérifier la présence de symptômes de la COVID-19 et utiliser l'outil d'auto-évaluation pour la COVID-19 (<https://covid-19.ontario.ca/autoevaluation/>) sont des parties essentielles de vos habitudes quotidiennes.

- 3. Vous présentez des symptômes ? Restez chez vous !** Ce n'est pas le moment de « tenir bon » quand vous n'êtes pas dans votre assiette. Personne ne sera ravi que vous vous présentiez à l'école en étant malade. En cas de doute, attendez que les symptômes disparaissent, et informez-en votre école !
- 4. Prévoyez un « plan B ».** Les choses peuvent changer rapidement avec la COVID-19. Vous connaissez votre « plan A ». Dressez un plan de secours pour pouvoir faire face aux changements inattendus que peut causer la COVID-19 dans votre école, comme la nécessité de rester chez soi et de se préparer à faire la transition de l'apprentissage à l'école à l'apprentissage ou à distance, ou une combinaison des deux.
- 5. Parlez-vous.** Discutez de différents scénarios selon l'âge et faites des jeux de rôle pour montrer aux enfants à y réagir en toute sécurité. Par exemple, des situations dans l'école ou la salle de classe au sujet des masques, de la distanciation, des salutations sans contact ou du lavage des mains, et la façon de se rendre à l'école et de rentrer à la maison.
- 6. Tenez-vous au courant.** Les conseils scolaires et les bureaux de santé publient des renseignements précieux sur leur site Web et dans les médias sociaux. L'information est aussi disponible par téléphone. Les premiers sont tenus d'informer les gens sur les cas de COVID-19 et de faire connaître les effets en temps réel sur leurs écoles, comme devoir les fermer ou laisser partir les élèves.
- 7. Préparez-vous.** Cette année, p. ex. les fournitures de retour en classe comprennent des masques non médicaux. Suivez les politiques de votre école au sujet de ce qu'il faut apporter et de ce qu'elle fournira.
- 8. Participez.** Pendant que nous tâcherons de nous en sortir tous ensemble, nous devons faire face à des situations inconnues et inattendues. Soyez en mode solution et sachez que nous visons tous le même objectif. Partagez vos observations et vos suggestions avec votre école.
- 9. Prenez soin de vous.** Il se peut que vous éprouviez un sentiment de solitude à titre d'élève ou de personne qui en a un sous sa garde. Il est tout à fait normal d'éprouver des sentiments troublants à la rentrée des classes. Et c'est d'autant plus le cas en ces temps de pandémie mondiale. Votre solitude n'est jamais aussi grande que vous le croyez. Qu'il vous faille des renseignements cliniques ou du soutien en santé mentale, demandez de l'aide quand vous en sentez le besoin.
- 10. Faites preuve de gentillesse, de patience et de gratitude. Nous sommes tous dans le même bateau.**

Pour planifier le retour en classe, il faut normalement que les familles se procurent les fournitures requises et qu'elles ajustent leur routine scolaire. Cette année, il faut aussi faire les choses autrement et informer les élèves de ce qui les attend à l'école. Les **10 principales règles de base à respecter concernant la COVID pour assurer la sécurité dans les écoles** sont des mesures simples, mais efficaces qui nous permettront d'assurer notre sécurité tout au long de l'année scolaire.

Les médecins-hygiénistes du Nord de l'Ontario

D^r Jim Chirico, médecin-hygiéniste, [Bureau de santé du district de North Bay-Parry Sound](#)

D^{re} Marlene Spruyt, médecin-hygiéniste, [Santé publique Algoma](#)

D^r Glenn Corneil, médecin-hygiéniste intérimaire, [Services de santé du Timiskaming](#)

D^{re} Penny Sutcliffe, médecin-hygiéniste, [Santé publique Sudbury et districts](#)

D^{re} Lianne Catton, médecin-hygiéniste, [Bureau de santé Porcupine](#)

D^r Kit Young-Hoon, médecin-hygiéniste, [Bureau de santé du Nord-Ouest](#)

D^{re} Janet DeMille, médecin-hygiéniste, [Bureau de santé du district de Thunder Bay](#)

Les directeurs et directrices de l'éducation du Nord de l'Ontario

Anna Marie Bitonti, directrice de l'éducation du [Nipissing Parry Sound Catholic District School Board](#)

Monique Menard, directrice de l'éducation du [Conseil scolaire catholique Franco-Nord](#)

Craig Myles, directeur de l'éducation du [Near North District School Board](#)

Simon Fecteau, directeur de l'éducation du [Conseil scolaire public du Nord-Est de l'Ontario](#)

Norm Blaseg, directeur de l'éducation du [Rainbow District School Board](#)

Joanne Bénard, directrice de l'éducation du [Sudbury Catholic District School Board](#)

Marc Gauthier, directeur de l'éducation du [Conseil scolaire public du Grand Nord de l'Ontario](#)

Paul Henry, directeur de l'éducation du [Conseil scolaire catholique du Nouvel-Ontario](#)

Lucia Reece, directrice de l'éducation du [Algoma District School Board](#)

Rose Burton Spohn, directrice de l'éducation du [Huron Superior Catholic District School Board](#)

Derek Haime, directeur de l'éducation du [Kenora Catholic District School Board](#)

Heather Campbell, directrice de l'éducation du [Rainy River District School Board](#)

Sherri-Lynne Pharand, directrice de l'éducation du [Keewatin-Patricia District School Board](#)

Brendan Hyatt, directeur de l'éducation du [Northwest Catholic District School Board](#)

Lucie Allaire, directrice de l'éducation du [Conseil Scholaire des Aurores Borealis](#)

Lesleigh Dye, directrice de l'éducation du [District School Board Ontario North East](#)

Sylvie Petroski, directrice de l'éducation du [Conseil scolaire catholique de district des Grandes Rivières](#)

Tricia Stefanic Weltz, directrice de l'éducation du [Northeastern Catholic District School Board](#)

Kelly Brown, directrice de l'éducation du [Moosonee District School Area Board](#)

Angela Tozer, directrice de l'éducation du [James Bay Lowlands Secondary School Board](#)

Pino Tassone, directeur de l'éducation du [Thunder Bay Catholic District School Board](#)

Nicole Morden Cormier, directrice de l'éducation du [Superior-Greenstone District School Board](#)

Maria Vasanelli, directrice de l'éducation du [Superior North Catholic District School Board](#)

Dobi-Dawn Frenette, directrice de l'éducation du [Northern Nishnawbe Education Council](#)

Ian MacRae, directeur de l'éducation du [Lakehead Public Schools](#)

Your lifetime partner in healthy living.
Votre partenaire à vie pour vivre en santé.
myhealthunit.ca

Call Toll Free: 1-800-563-2808

 345 Oak Street West,
North Bay, ON P1B 2T2
 705-474-1400
 705-474-8252

 70 Joseph Street, Unit 302
Parry Sound, ON P2A 2G5
 705-746-5801
 705-746-2711